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Adjektiva 3. deklinace 

 1. dvojvýchodná  

 = v nom. sg. dva tvary, -is společný tvar pro M + F, -e tvar 
pro N 

 spojení se substantivem: 

margo nasalis 

crista nasalis 

os nasale 

 



 2. jednovýchodná  

 = v nom. sg. jeden tvar, společný tvar pro M + F + N 

 spojení se substantivem: 

 lobulus simplex 

articulatio simplex 

crus simplex 

 



Adjektiva 3. deklinace 

typické zakončení v 

nom. sg. 

příklad 

dvojvýchodná adjektiva -is (tvar pro M + F), -e 

(tvar pro N) 

brevis, breve 

jednovýchodná 

adjektiva 

-ex, -ns, -s (tvary pro M + 

F+ N) 

simplex, abducens, teres 



Dvojvýchodná adjektiva 

  singulár plurál 

  M/F N M/F N 

nom nasalis nasale nasal -ēs nasal -ia 

gen nasal -is nasal -ium 

ak nasal -em nasale nasal -ēs nasal -ia 

abl nasal -ī nasal -ibus 



Jednovýchodná adjektiva 

  singulár plurál 

  M/F N M/F N 

nom simplex simplic -ēs simplic -ia 

gen simplic -is simplic -ium 

ak simplic -em simplex simplic -ēs simplic -ia 

abl simplic -ī simplic -ibus 



Adjektiva 3. deklinace 

 maskulina a feminina se skloňují podle auris 

 !ale abl. sg.: -ī! 

 neutra podle rete 

 

  



Odvozování adjektiv 

 latinská adjektiva s příponou –alis, -ale; -aris, -are 

 vyjádření příslušnosti nebo vztahu 

 -aris, –are se užívá, pokud před touto příponou slabika 
obsahující souhlásku l 

 

 řecká adjektiva s příponou -icus, -ica, -icum; -eus, -ea, 
-eum 

 vyjádření příslušnosti nebo vztahu 

 



Odvozování adjektiv 

 adjektivní koncovky se VŽDY přiřazují ke genitivnímu kmeni 

 genitivní kmen získám po odtrhnutí genitivní koncovky 

 
nom.sg. gen. sg. kmen subst. odvozené adj. 

paries pariet-is pariet- parietalis, parietale 

musculus muscul-i muscul- muscularis, 

musculare 

hepar hepat-is hepat- hepaticus, hepatica, 

hepaticum 

larynx laryng-is laryng- laryngeus, laryngea, 

laryngeum 


